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Medio november kondigde ik mijn vertrek aan als ondernemer bij Nieuw 
Mos. Inmiddels een ruime maand verder heb ik veel hartverwarmende 
reac�es mogen ontvangen van klanten en branchegenoten. Het fijnste 
om te horen was dat het een moedige beslissing is, want hoe mooi het 
ook is je hart te willen volgen, het vraagt een behoorlijk offer om dit ook 
daadwerkelijk te kunnen doen. En dat kan ik ook wel voelen aan de 
verschillende reac�es van mensen die geschrokken waren van het 
nieuws en die speciale waarde hechten aan hoe mijn ouders het bedrijf 
hebben vormgegeven en die daar met mij een zekere voortze�ng in 
zien. En toch: panta rhei. Of: verandering is de enige constante. Ik durf 
het inmiddels los te laten en heb vertrouwen in de koers en visie van de 
“achterblijvende” vennoten Anita en Ruben. Samen gaan zij een proces 
aan waarin ze vanuit zichzelf opnieuw de kernwaarden van Nieuw Mos 
formuleren.

Ook als hoofdredacteur van Nieuw Mos Magazine ga ik het stokje 
overdragen. Dat doe ik na afronding van het eerste nummer van 2024, 
ons lentenummer. Want op 1 april stop ik als ondernemer. Het is fijn dat 
ik na dit decembernummer in elk geval een heel jaar hoofdredacteur heb 
kunnen zijn van een mij geliefd medium. Zonder al te complimenteus te 
willen worden, moet ik ook daarover zeggen dat we zonder het 
ondernemerschap van Anita en Ruben waarschijnlijk helemaal geen 
magazine gehad hadden. Het verbinden van de dagelijkse winkelopera�e 
met een zelfstandige visie op natuurvoeding en duurzaam/gezond leven 
is wat voor mij, Anita en Ruben alledrie een grote drijfveer is. Met het 
magazine proberen we dat over te brengen. Ik ben dan ook heel 
benieuwd hoe het magazine zich na mijn vertrek verder zal ontwikkelen.

Van dit laatste nummer van 2023 hebben we geprobeerd een winters 
nummer te maken met aandacht voor bezieling. Daarom beginnen we 
met een verdiepend ar�kel van Anita, waarin ze haar visie op een 
duurzame kledingketen beschrij�. Daarna gee� Geesje een inkijkje in de 
keuken van SLA en vertelt meer over de kernwaarden die hier leidend 
zijn. De kern van het nummer wordt gevormd door een interview dat 
Marieke en Anita hielden met Bert van Ruitenbeek, voorzi�er van 
S�ch�ng Demeter, in het kader van het 100-jarig bestaan van de 
biologisch-dynamische landbouw. Uiteraard presenteren Gerianne en 
Anita nog een paar mooie merken uit het warenhuis en hebben we 
recepten die goed in het seizoen passen. Last not least hebben we de 
columns van Annemarie Houkes en Bavo van den Idsert. Hen wil ik 
hierbij hartelijk bedanken voor een mooie jaargang aan columns met 
prikkelende gedachten!

Een mooie, warme winter gewenst,

J���� Jac�b�

Afscheid

In dit winternummer hopen we je te verleiden tot wat 
reflectietijd, misschien wel met een mooie kaartenset. Kruip op 
de bank met een lekker stukje chocoladetaart en lees over de 
reflectie van Bert van Ruitenbeek op 100 jaar Bio-Dynamische 

landbouw, mooie merken en meer.  Veel leesplezier! 
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Wat bezielde ons om een duurzaam warenhuis te 
beginnen? Het was toch veel makkelijker geweest 
om alleen een natuurvoedingswinkel te runnen? Iets 
wat bij Mos al jaren gebeurde. Maar zoals ooit de 
natuurvoedingsbranche met pioniers en idealisten 
begon, zo begint de weg van ‘sustainable fashion’, 
zoals dat zo mooi in het Engels heet, ook bij pioniers 
en idealisten. We weten tegenwoordig hoe enorm 
vervuilend de produc�e van kleding is geworden in 
de afgelopen �entallen jaren, maar er zijn inmiddels 
ook nieuwe, duurzame, kledingmerken ontwikkeld. 
Daarom maken we ons naast biologische voeding 
ook sterk voor duurzame kleding. 

Zorg voor de aarde
“Wij geloven in zorgzame aandacht voor de aarde, zodat 
zij vitale voeding blij� geven, voeding die bijdraagt aan 
ons bewust zijn en geluk, opdat wij met vernieuwde 
energie aandacht kunnen geven. Mens en aarde vormen 
een voedend geheel; samen komen we tot bloei.”  Toen 
Nieuw Mos een zelfstandig winkelconcept werd in 2019 
heb ik de toenmalige ondernemers mogen begeleiden 
om hun waarden helder te krijgen en hun missie te 
verwoorden in bovenstaande uitspraak. Ik voelde toen al 
dat deze uitspraak ook helemaal bij mij past, ook al 
waren het niet mijn le�erlijke woorden. Mens en aarde 
vormen een geheel, we voeden ons met dat wat van de 
aarde komt en kleden ons met dat wat van de aarde 
komt. 

Van boer tot kledingkast
Net zoals melk niet uit de fabriek komt maar van de koe, 
komt kleding niet uit de winkel maar is ergens gemaakt 
en nog daarvoor zijn de grondstoffen ergens verbouwd 
of gewonnen. Een kledingstuk wordt wel door 86 handen 
aangeraakt voordat het bij een consument in de kast 
hangt. Toen ik begin 2021 samen met anderen het 
duurzame warenhuis oprich�e als onderdeel van Nieuw 
Mos, was het geen verrassing voor mijzelf om te merken 
dat, wat betre� duurzame kleding, mijn passie zich 
vooral rich�e op de produc�efase van kleding. Al sinds 
2004 ben ik werkzaam in de biologische 
voedingsbranche en het denken vanuit de hele keten is 
iets wat ik in mijn �jd bij Foodcoop Odin zeker heb 
meegekregen. Niet alleen van ‘boer tot bord’ maar ook 
van ‘boer tot kledingkast’. Het ontwikkelen van een 
bewustzijn wat betre� het keten-denken vind ik in de 
huidige �jd voor consumenten die bewuster willen leven 
onontbeerlijk. 

Vervuiling van de kledingindustrie
De kledingindustrie zorgt voor een enorme vervuiling van 
de aarde, zeker vanaf het moment dat stoffen goedkoper 
werden door nieuwe ontwikkelingen zoals polyester en 
nylon en er massaproduc�e ontstond. Daarnaast is door 

VAN BOER 
TOT KLEDINGKAST
�e� s��������� v�� ��� �u��z��� ��e��n��n�us����

de veranderingen in de maatschappij mode en kleding niet 
meer alleen iets geworden waar je jouw sociale posi�e 
mee uit, maar is het ook een ui�ng van jouw 
persoonlijkheid geworden. Je draagt niet meer wat ‘hoort’ 
maar wat je zelf mooi vindt en passend is bij jouzelf, 
daardoor is de diversiteit in kleding enorm toegenomen. 
Maar we kunnen niet langer
 wegkijken van de uitbui�ng 
van kinderen en volwassenen 
die onder erbarmelijke werk-
omstandigheden onze kleding-
stukken in elkaar ze�en. We 
kunnen niet langer wegkijken 
van het gebruik van aardolie als 
belangrijkste grondstof van onze 
hedendaagse kleding, aardolie die 
met zware chemische processen 
tot garen verwerkt wordt.  

We kunnen niet langer wegkijken van de rivieren die totaal 
vervuild zijndoor de gi�ige kleurstoffen die gebruikt 
worden in de kledingindustrie. We kunnen niet langer 
wegkijken van de kledingwoes�jnen die als gevolg van 
overproduc�e ontstaan. 

Vraag en aanbod
Of is het in de duurzame kledingbranche: aanbod en vraag? 
Er is zeker meer vraag naar duurzame kleding ontstaan in 
ongeveer de afgelopen 10-20 jaar. Maar naar mijn idee is 
het ook een kwes�e van het aanbod laten zien. Het is er 
allemaal, kleding kan duurzaam gemaakt worden! Het is er 
niet alleen voor high end designers of geitenwollen-
sokkentypes, maar het is ook voor iedereen daartussenin 
beschikbaar. Als je de keten wilt veranderen moet er vanuit 
consumenten en winkels vraag zijn naar deze producten, 
alleen dan gaan ondernemers in de landen waar kleding 
gemaakt wordt hun produc�emethode aanpassen. In ons 
duurzame warenhuis hebben we daarom gekozen voor een 
grote winkel met een breed aanbod. Voor mannen en 
vrouwen van circa 25-75 jaar. 

Dat maakt het kiezen van de collec�e een uitdaging, we 
kiezen voor verschillende s�jlen met een aantal merken 
per s�jl en we zorgen voor een gevarieerd prijsniveau. En 
na ruim 2,5 jaar zien we dit terug in de diversiteit van onze 
klanten. Er komen daadwerkelijk klanten van 25 tot 75 jaar. 
Het is een mix van mannen en vrouwen, van jong en oud, 
klein en groot, vol en slank. Vanuit de gedachte dat wij 
willen zorgen dat de vraag naar duurzame kleding groter 
wordt en dat het voor consumenten makkelijk beschikbaar 
en toegankelijk is, kiezen we voor deze diversiteit in een 
fysieke winkel. Dat dat wordt opgepikt horen we terug in 
reac�es als: “wat fijn dat het er allemaal gewoon is, dat ik 

Lees verder op de volgende pagina’s
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N�e� ������ v�� ‘b��� �� b�r�’ 
ma�� o�� v�� ‘b��� �� 
��e��n�kas� ’.
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hier niet iedere kledingstuk hoef te checken omdat hier 
alles duurzaam is”.

En tweedehands kleding dan?
Tweedehandskleding gaat het probleem van een 
vervuilende kledingindustrie niet oplossen, omdat de 
produc�ewijze niet verandert door 
tweedehandskleding. Het is zeker goed om kleding die 
er al is langer te gebruiken, daardoor worden er minder 
grondstoffen gebruikt. Maar aan het begin van de keten 
verandert er niets. Daarnaast draagt 
tweedehandskleding niet bij aan het prijsbewustzijn van 
consumenten. Een eerlijk, duurzaam gemaakt 
kledingstuk kost geld. Net zoals biologische kipfilet een 
andere prijs hee� dan een plo�ipfilet. Als we de 
kledingindustrie willen veranderen, zullen we ook bereid 
moeten zijn om de werkelijke prijs van faire en 
verantwoord gemaakte kleding te betalen.

Gedragen goed
Omdat we het langer gebruiken van bestaande kleding 
zeker willen s�muleren hebben we ‘Gedragen Goed’ 
geïntroduceerd. Dat is duurzame kleding die in de 
afgelopen jaren in het warenhuis is gekocht, maar 
onverhoopt in iemands kast is blijven liggen. Misschien 
omdat iemands lijf is veranderd of omdat het 
kledingstuk niet meer bij iemands iden�teit blijkt te 
passen. Als het nog goed is, kan het kleidingstuk worden 
ingeleverd en bieden wij het voor een klein prijsje 
opnieuw aan klanten aan, zodat het goed nog langer 

gedragen kan worden. En degene die de kleding doneert 
krijgt een leuke kor�ng op een ander kledingstuk. 

Gebruikersfase kleding
Bij Nieuw Mos kiezen we dus voor nieuw geproduceerde 
duurzame kleding om een bijdrage te kunnen leveren 
aan de ontwikkeling van de duurzame produc�e van 
kleding. Daarnaast vinden we het belangrijk dat klanten 
deze kleding ook vaak en met veel plezier kunnen 
dragen. Daarom geven we �ps over hoe je een 
kledingstuk kunt wassen en verzorgen, bieden we 
kleermakersservice aan om bijvoorbeeld broeken op de 
juiste lengte te laten maken. 

Maar ook helpen we klanten graag bij het passen en 
geven we styling�ps over hoe een kledingstuk 
gecombineerd kan worden. En laten we zien hoe 
bijvoorbeeld een jurk door de verschillende seizoenen 
heen langer gedragen kan worden. Helemaal leuk vind ik 
het dat we al een heel aantal enthousiaste vaste klanten 
hebben, die je leert kennen in hun kledings�jl, wensen 
en ook hun garderobe. Zowel vrouwen als mannen. Dan 
kunnen we klanten adviseren om combina�es te maken 
met kleding die ze al eerder bij ons hebben aangescha�.

“�e� g�a� ��e� ���� ��� g�e� � 
f�u� ma�� ���� st����� �i�h��n� 
���us�w�r��n�” 

Persoonlijke keuzes
Iedere mens hee� zijn/haar persoonlijke afwegingen 
te maken over de keuzes op het gebied van duurzame 
kleding, dat gaat niet over een goed of fout maar over 
stappen rich�ng bewustwording over hoe we met de 
aarde omgaan en met elkaar. De meeste mensen 
kunnen niet in één keer hun hele garderobe uit 
duurzame merken laten bestaan. Maar je kunt wel 
keuzes maken, voor een duurzame jeans, een 
duurzame jas, misschien dat nieuwe paar wollen 
sloffen. Zo kun je stap voor stap kiezen om je 
garderobe steeds iets duurzamer te maken. Mijn 
keuze is om met het warenhuis van Nieuw Mos een 
verandering rich�ng duurzaamheid in de 
kledingindustrie te maken. Ook al is het maar een 
klein keitje dat in de grote fashionrivier wordt verlegd. 

Anita Groenendijk

Annemarie Houkes zou het liefst zien dat alle handel eerlijk 
was. Als voorzi�er van de werkgroep Fairtrade Leusden 
verdiepte ze zich vooral in fairtrade en duurzame kleding 
en gebruiksar�kelen. Annemarie is gelukkig getrouwd en 
woont met man en zoon in Leusden. Ze werkt bij de 
Universiteit Utrecht als manager bedrijfsvoering.

LIEFDE,
VRIENDSCHAP 
EN RESPECT

- Column -

Mijn man is zzp’er. Hij moet zelf bedenken hoe hij zijn 
pensioen regelt. Hij heeft ervoor gekozen dit ecologisch 
en duurzaam te beleggen in: een vakantiehuis in 
Drenthe. Op een klein park naast het Orvelterveld, 
zonder asfalt en straatlantaarns, waar stil nog echt stil en 
donker nog echt donker is.

Het oude huisje uit 1962 was bijna geheel verrot. We 
hebben het laten herbouwen. Met muren, een vloer en 
een dak in een dampopen constructie van vlas en 
thermo-gemodificeerd naaldhout. Met 24 zonnepanelen 
uit Duitsland (en dus bewust niet uit het Oeigoeren-
uitbuitende China!) en een innovatieve 
waterzuiveringsinstallatie uit Friesland. 

Ook het interieur wilden we duurzaam en fairtrade 
verzorgen. Er is geen meubelstuk nieuw gekocht. Maar 
ja, wat te doen met matrassen en bedtextiel? Dat ging 
ons tweedehands wat te ver. De matrassen zorgden voor 
hoofdbrekens, omdat duurzaam én betaalbaar moeilijk 
samen lijkt te gaan. Toch hebben we ze gevonden 
(MattSleeps). En qua bedtextiel: een blik op de 
dekbedhoezen van Kayori in het warenhuis en die vraag 
was juist snél beantwoord. 

‘Kayori’ is een verzameling meisjesnamen uit Japan en 
betekent ‘liefde, vriendschap en respect’. Op basis van 
deze waarden worden alle producten van dit 
Nederlandse merk geproduceerd. Niet alleen bedtextiel, 
maar ook badtextiel en een verzorgingslijn. Allemaal bij 
in het warenhuis van Nieuw Mos te koop. Een ander 
prachtig verantwoord bedtextiel-merk is Yumeko. Helaas 
(nog?) niet verkrijgbaar in het warenhuis. Maar zoek je 
een nieuw hoofdkussen of een mooi dekbed, dan is een 
online bezoek beslist de moeite waard. Beide merken 
werken samen met Fairtrade-producenten.

Eigenlijk wilde ik het hele warenhuis wel leegkopen met 
mooi servies, plaids, kussens, ovenschalen, placemats, 
zeepbakjes… Maar eerlijk is eerlijk: zowel de 
geldbuidel als mijn geweten lieten van zich horen. Echt 
duurzaam consumeren is niet méér produceren. De 
keukeninventaris van mijn in 2022 overleden oma komt 
weer goed tot zijn recht.

Annemarie Houkes
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In het zomernummer namen we je mee naar 
de wereld van onze nieuwe SLA-franchise in 
Nieuw Mos, die haar deuren opende in juni 
op de plek waar voorheen het eetcafé stond. 
Je maakte kennis met Jop van de Graaf, 
medeoprichter van SLA en ontdekte de missie 
van het bedrijf: een positieve invloed 
uitoefenen op het leven van mensen en de 
wereld om ons heen door gezond eten voor 
iedereen toegankelijk te maken. Maar hoe 
vertaalt zich dit streven naar werkelijkheid in 
de dagelijkse gang van zaken bij SLA? In dit 
winternummer nemen we, letterlijk en 
figuurlijk, een kijkje in de keuken van SLA en 
de samenwerking met Nieuw Mos. Ontdek 
het waarom achter onze ingrediëntenkeuzes 
die de recepten tot leven laten komen, en hoe 
dit alles niet alleen de kernmissie van SLA, 
maar ook die van Nieuw Mos versterkt.

Gezond eten toegankelijk en inspirerend 
maken voor iedereen 
SLA ontstond uit een verlangen naar een 
voedzaam en evenwichtig leven. In 2013 vonden 
oprichters Nina en Jop, gedreven door de 
inzichten van 'De Voedselzandloper' van Kris 
Verburgh, de kracht van gezond eten voor hun 
eigen welzijn. Door te focussen op onbewerkte 
voeding transformeerden ze hun eetgewoonten 
en ontdekten ze een nieuwe dimensie van 
vitaliteit. Met een diepgeworteld begrip van de 
invloed van voeding, geïllustreerd door het 
levensverhaal van Nina’s vader die elf jaar lang 
prostaatkanker overleefde dankzij een aangepast 
dieet, omarmt SLA een missie om gezond eten 
toegankelijk en inspirerend te maken voor 
iedereen. Om deze missie te verwezenlijken 
streeft SLA in alles wat ze doen te werken vanuit 
hun drie kernwaarden: puur, toegankelijk en 
inspirerend.

Puur
Bij SLA wordt er allereerst gestreefd naar 
puurheid, want we geloven dat gezond eten 
begint met pure ingrediënten en eerlijke 
samenwerkingen. Onze inzet binnen SLA 

Amersfoort hiervoor werd beloond toen we 
afgelopen oktober het ‘Eko-keurmerk Horeca-
Goud’ ontvingen van Stichting Eko-keurmerk. We 
zijn hier ontzettend trots op, want dit betekent 
dat 80% tot 100% van onze ingrediënten 
biologisch is. 

Deze bijna compleet biologische ingrediënten 
zijn verwerkt in onze menu-opties, die zorgvuldig 
ontwikkeld zijn op het hoofdkantoor en in de 
centrale keuken van SLA. Dit heeft geresulteerd 
in acht verschillende salades, die elkaar 
afwisselen in het voorjaar en najaar om zoveel 
mogelijk met seizoensgroenten te werken – zoals 
de Green Protein, Killer Kapsalon, Middle Feast, 
Winter Caesar, Oh Gado, Gado, Soba So Good, en 
Winter Feta Fiesta. Voor degenen met specifieke 
wensen bieden we de mogelijkheid om je eigen 
salade samen te stellen. Liever geen 
bladgroenten of op zoek naar meer proteïne? 
Dan kun je ook kiezen voor een bowl, waarbij we 
de bladgroente weglaten en extra granen, zaden 
of peulvruchten toevoegen. 

Bovenstaande smaken zijn ook beschikbaar in 
plantaardige wraps. Naast onze salades, bowls 
en wraps bieden we ook verwarmende bowls 
zoals Indiase dahl, Pompoencurry en Nutty 
Veggie Stew, geserveerd met warme 
volkorenrijstmix en verse groenten. Voor wie trek 
heeft in iets kleiners, bieden we knolselderijsoep, 
Egyptische linzensoep, Thaise pompoensoep en 
feta- of hummusdip met desembrood als 
bijgerecht. Ook kan je jouw immuunsysteem 
boosten met versgeperste sappen zoals de 
Liquid Sunshine met gele biet, Flu Fighter met 
bleekselderij, of de Classic Carrot met wortel en 
huisgemaakte smoothies, of geniet van een 
kopje Boot-koffie met een gezonde zoete snack 

zoals een carrot cake, tahini-brownie of een 
winterspice cookie.

Transparant
Bij SLA staat puur niet alleen voor de 
ingrediënten, maar ook voor totale 
transparantie. Ons (Ruben en Geesje) recente 
bezoek aan de praktisch zero-waste keuken in 
Amsterdam onthulde een wereld van dagverse, 
biologische producten zonder suiker of 
kunstmatige toevoegingen. De leveranciers waar 
SLA mee samenwerkt hebben allemaal één ding 
gemeen: ze zijn gedreven door een missie om 
een goed, bewust en eerlijk product te leveren. 

Bijvoorbeeld: Solstice Blends levert de kleurrijke 
en gezonde blends voor onze Matcha- en 
Turmeric Latte, dit zijn 100% natuurlijke, 
veganistische en glutenvrije verantwoorde 
alternatieven voor koffie. Daarnaast werkt SLA 
voor de basis van de sojayoghurtdressings 
samen met de Nieuwe Melkboer, twee broers uit 
Enschede die besloten de melkveehouderij van 
hun ouders om te toveren tot plantaardige 
melkmakerij. Daar maken ze nu de lekkerste 
sojamelk en bij SLA gebruiken wij dit voor onze 
vegan sojayoghurtdressings. 

De kernwaarden van SLA 
zijn puur, toegankelijk en 
inspirerend

Het hart 
van SLA

De leveranciers van SLA hebben 
allemaal één ding gemeen: ze zijn 
gedreven door een missie om een 
goed, bewust en eerlijk product te 
leveren.

Lees verder op de volgende pagina’s
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Overheid belijdt 
biologisch alleen 
met de mond

Midden in de zomer werd ik gebeld door een journalist 
van Inves�co, een team van onderzoeksjournalisten. Hij 
vertelde dat ze onderzoek deden naar het subsidiebeleid 
van de overheid in de afgelopen �en jaar. Ze wilden iets 
horen van mijn ervaringen als directeur van de 
biologische ketenorganisa�e Bionext in het contact met 
het Ministerie van Landbouw in de jaren 2010 tot en met 
2019.

De herinneringen daaraan maakten me boos en 
verdrie�g. Met de mond werd beleden hoe belangrijk 
biologisch was door opeenvolgende ministers, maar in de 
prak�jk werd biologisch juist achtergesteld bij de 
gangbare landbouwsector. In alle opzichten. Het doel van 
het ministerie bleek keer op keer gericht om de 
achterblijvers met veel subsidies te helpen 
verduurzamen. Ten koste van het s�muleren van de 
biologische landbouw. De onderzoekers van Inves�co 
hebben de geldstromen in kaart gebracht. Tussen 2012 en 
2020 ging slechts 2 miljoen subsidie naar de biologische 
sector. De gangbare sector ontving 37 keer meer subsidie 
voor bijvoorbeeld luchtwassers en nieuwe emissie-arme 
stallen, die, naar inmiddels is gebleken, niet of 
onvoldoende werken. Weggegooid geld dus. Van de nog 
veel grotere pot EU-gelden voor de landbouw, een 
slordige 5 miljard in de jaren 2014-2020, ontving de 
Nederlandse biologische boer structureel minder dan de 
gangbare boer en veel minder dan biologische boeren in 
alle andere EU-landen, wat nog steeds het geval is.

De biologische sector, in de bewoording van het 
ministerie bestempeld als een “duurzame koploper”, 
moest vooral z’n eigen aardappelen rooien. “Op eigen 
kracht ontwikkelen”, zo hee�e dat toen: “de markt moet 
het doen” en “de consument bepaalt”. Het is nog een 
wonder dat de biologische sector tegen de verdrukking in 
gegroeid is. Het is géén wonder dat Nederland met 
slechts 4% landbouwareaal zich in de kelder van de EU-
landen bevindt. Vergelijk dat eens met Oostenrijk, 
Denemarken en Zweden waar het aandeel rond of boven 
de 20% ligt. Ook grote landen als Frankrijk, Duitsland en 
Italië doen het met percentagens tussen de 6 en 10% 
stukken beter. Omdat biologisch boeren daar loont.

Kortom, overheid, stop met de geldverslindende subsidies 
aan duurzame achterblijvers en vergroot de 
aantrekkelijkheid om biologisch en duurzaam te gaan 
boeren. Dan kan de prijs voor het biologische product ook 
eindelijk gaan dalen.

Pionier in biologische belangenbehartiging voor onder 
meer BioNederland handelsvereniging, Biologische 
speciaalzaak promotiebureau, Bionext, OPTA Europe en 
stichting EKO.

Bavo van den Idsert

- Column -

Onze theeën krijgen we van Wilder Land en 
Senza, die duurzame en smaakvolle opties 
bieden. Wilder Land thee is een duurzame (on-) 
kruidenmix van eigen bodem; zij zaaien 
inheemse kruiden in akkers en weiden, waarbij 
de ene helft wordt geplukt voor thee en de 
andere helft behouden blijft voor bestuivende 
insecten, wat de biodiversiteit bevordert en voor 
een heerlijke smaak zorgt, terwijl Senza werkt 
aan een wereld vol eerlijke thee. 

Misschien ken je ook wel de tempeh in onze 
populaire Green Protein salade? Deze wordt 
geleverd door BUMI, een biologisch, eiwitrijk en 
plantaardig voedingsbedrijf dat werkt aan 
producten voor thuisgebruik. Daarnaast komt 
onze olijfolie van Gkazas. De olijfgaard van deze 
familie ligt in de bergen van Kreta, waar de 
bodem wordt bemest door geiten en schapen 
die vrij grazen en waar de bomen enkel water 
krijgen uit natuurlijke neerslag. De extra vergine 
olijfolie is ongefilterd, biologisch, koudgeperst, 
niet gemengd met andere oliën en zonder 
toevoegingen: een zuiver en eerlijk 
familieproduct. 

De centrale keuken van SLA biedt ook een 
werkgelegenheid aan asielzoekers die na het 
verkrijgen van asiel hier blijven werken in een 
klein, hecht team. Op deze manier vervult SLA 
ook een sociaal-maatschappelijke rol, met de 
hoop de kansengelijkheid op de arbeidsmarkt 
voor hen te bevorderen.

Toegankelijk
We zijn dus bijzonder trots op ons gezonde, 
eerlijke én lekkere assortiment. Hoewel het 
steeds gebruikelijker wordt om gezonde opties af 
te halen of te bestellen via platforms zoals 

Thuisbezorgd, is dit nog lang niet de norm. Met 
onze heerlijke salades streven we ernaar hier 
verandering in te brengen zoveel mogelijk 
inwoners van Amersfoort te inspireren. Ook voor 
de Amersfoorters van de toekomst! SLA zet zich 
namelijk in om de Nederlandse jeugd de meest 
gezonde van de wereld te maken in 2040, 
daarom eten kinderen onder de tien jaar gratis 
bij ons mee. Kinderen kunnen bij ons ervaren dat 
gezond eten niet alleen goed voor ze is, maar 
ook ontzettend lekker kan zijn. Ze hebben bij SLA 
een ruime keuze aan opties die boordevol 
energieboosters, vitaminebommetjes en 
krachtpatsers zitten en kunnen kiezen uit graan, 
zaden, peulvruchten, verse groenten en eiwitten 
om hun maaltijd samen te stellen.

Dat is niet alles; we maken gezond eten ook 
toegankelijker voor studenten door hen 20% 
korting te bieden met de studentenkortingsapp 
Knaek, omdat financiële toegankelijkheid voor 
ons net zo belangrijk is als voedzaam eten. Op 
die manier kunnen studenten genieten van een 
lunch of diner zonder schuldgevoel en 
tegelijkertijd een flinke vitamineboost 
binnenhalen. Bovendien bieden we catering aan 
voor evenementen, bedrijfslunches of borrels 
vanaf 4-6 personen en je kunt alles in ons 

restaurant gezellig opeten, meenemen naar 
huis, of zelfs thuis laten bezorgen. Op welke 
manier je ook kiest, bij SLA streven we ernaar 
om gezond en lekker eten voor iedereen 
binnen handbereik te brengen. 

Inspirerend
Bij SLA koesteren we als derde kernwaarde 
het idee dat gezondheid een bron van 
inspiratie mag zijn. We delen deze passie 
voor gezond eten in ons eigen kookboek, 
zodat je thuis lekkere en gezonde recepten 
kunt ontdekken. Onze recepten zijn niet 
alleen voedzaam, budgetvriendelijk, een lust 
voor het oog en eenvoudig te bereiden, maar 
bovenal buitengewoon smakelijk, waardoor 
groenten vanzelfsprekend de hoofdrol op je 
bord worden. 

Bij SLA streven we er eveneens naar om in 
elke winkel, SLA Amersfoort niet 
uitgezonderd, een inspirerende omgeving te 
creëren die de schoonheid van puur eten 
weerspiegelt. Herkenbaar aan onze iconische 
SLA-kas, brengen we natuur en groen naar 
de stad. Of je nu bewuster wilt eten voor je 
lichamelijke gezondheid, gezellig en eerlijk 
uit eten wilt met vrienden of familie, een 
flexplek hebt gevonden om te werken terwijl 
je jezelf verwent met brainfood, geen zin 
hebt om te koken maar wel gezond wilt eten, 
je kinderen wilt laten kennismaken met 
groenten of om welke reden dan ook: bij SLA 
in Nieuw Mos willen we zoveel mogelijk 
Amersfoorters inspireren door gezond eten 
toegankelijk en leuk te maken. 

Met plantaardige ingrediënten als 
hoofdrolspelers in ons gezonde, prachtige en 
smakelijke assortiment, een keuken die zich 
inzet voor zero-waste en kansengelijkheid, 
een interieur dat rust, sereniteit en natuur 
uitstraalt, eerlijke samenwerkingen met onze 
partners en leveranciers én eerlijke prijzen 
en aanbiedingen die gezond eten 
toegankelijk maken, streven we bij SLA 
Amersfoort in Nieuw Mos naar een kleine 
impact op de wereld, maar een grote, 
positieve impact op ieders gezondheid.

Geesje Remijnse

Op welke manier je ook kiest, 
bij SLA streven we ernaar om 
gezond en lekker eten voor 
iedereen binnen handbereik te 
brengen.
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Klassieke Franse pates van 1906

1906 maakt ambachtelijke roompaté. Gemaakt met 
varkensvlees van Naturverbund en geïnspireerd door 
de passie van zijn overgrootvader Willem werken 
Nathan Burggraaf en zijn team, vier generaties 
slagers later, aan dezelfde visie: het maken van pure 
en eerlijke producten. De basis van hun recept is 
altijd hetzelfde: vlees van dieren die een fantastisch 
leven hebben gehad, geen gerommel en enkel 
natuurlijke toevoegingen. En dat alles bereid met 
heel veel aandacht en liefde. Wij vervangen met dit 
merk de paté’s van Bucherie, waar veel klanten dol 
op waren. Bucherie is helaas gestopt, maar gelukkig 
is het stokje overgenomen.

www.1906makersvancharcuterie.nl

Dr. Hauschka abrikozencrème
Fluweelzacht en rozig als een abrikoos, de 
abrikozencrème van Dr. Hauschka verzorgt de 
droge tot zeer droge huid intensief en doet haar 
stralen. De samenstelling met abrikoos, avocado 
en gefermenteerd graanextract stimuleert de vet- en 
vochthuishouding van de huid en geeft de huid 
een steviger, fris gevoel. De doffe, bleke huid wordt 
gerevitaliseerd en haar weerstand wordt versterkt. 
De heerlijk geurende textuur is rijk, zonder zwaar 
aan te voelen op de huid en wordt snel 
geabsorbeerd.
Je vindt de verzorgingsproducten van Dr. Hauschka 
op de afdeling hvc achterin de winkel. Ben je op 
zoek naar de cosmetica, kijk dan in ons duurzame 
warenhuis.

www.drhauschka.nl

Drie nieuwe repen van Vivani
We introducteren drie prachtige Demeter 
chocoladerepen van Vivani. Vivani heeft hun 
partners in de Dominicaanse Republiek gesteund bij 
de omschakeling van drie biologische 
cacaoplantages naar biodynamische landbouw. 

Onlangs hebben ze de eerste Demeter-
gecertificeerde cacaobonen ontvangen, die ze 
verwerkt hebben tot heerlijke chocolades:

• Puur 70% Santo Domingo - Delicate romige fijne 
pure chocolade, verfijnd met melkpoeder. 
Ongebruikelijke, maar zeer fijne samenstelling.

• Puur 80% Santo Domingo - Sterke cacaotoon met 
subtiele zoetheid.

• Puur 100% Bloedsinaasappel -  Pure  verwennerij, 
met een verfrissende  fruitige noot van 
bloedsinaasappel.

www.vivani.de

Elegast cider van Landgoed Coelhorst
Reeds aangekondigd in de zomernieuwsbrief, maar helaas 
vertraagd: een special edition cider gemaakt van de appels van 
Landgoed Coelhorst, nabij Amersfoort. Via Nieuw Mos kwam het 
landgoed in contact met cidermakerij Elegast en die hebben er 
inmiddels een mooie natuurcider van gemaakt. Natuurlijk cider 
maken (net als bij wijn) leidt tot avontuurlijkere smaken en soms 
smaken die we niet willen. Door de cider wat langer te laten rusten 
zijn die vreemde geuren (het fenomeen “muis”) weer verdwenen. 
Een mooi resultaat, uitstekend voor bij een mooie maaltijd. Je vindt 
de hem in het ciderschap.

www.elegastcider.nl

Demeter verveinethee van Sekem
Samen met Sekem heeft onze groothandel Odin een 
nieuwe Demeter-thee ontwikkeld, namelijk de verveine-
kruidenthee. Het is een thee voor ieder moment van 
de dag, die de spijsvertering ondersteunt en zorgt 
voor ontspanning. Dompel het theezakje tenminste 3 
minuten onder in heet water.
Behalve verveinethee heeft Sekem natuurlijk nog veel 
meer mooie producten met Demeter-keurmerk. Het 
bedrijf is niet alleen een toonbeeld voor de 
biodynamische landbouw, maar ook nog eens 
technisch en sociaal pionier. Met een hele 
gemeenschap ontwikkelden en onderhouden ze hun 
oase in de Egyptische woestijn.

https://netherlands.sekem.com

Producenten uitgelicht

Elmar Mook van Imkerij De Oase biedt dit 
jaar voor het eerst de heide raathoning uit 
Drenthe aan. Het is een natuurbouw-raat met 
een extra dunne wasstructuur om in zijn 
geheel in je mond te stoppen. Je kunt alles 
eten, met was en al dus. Een eeuwenoude 
delicatesse uit de Nederlandse 
heidegebieden. ‘Ben er best een beetje trots 
op!’ aldus Elmar. Waar hij ook best een 
beetje trots op is: ‘Het is me gelukt om een 
andere manier van verpakken te bedenken 
dan de bekende plastic bakjes, namelijk in 
ecologisch vetvrij papier (zonder teflon) en 
FSC karton. Op deze manier is het 
verantwoord en stijlvol verpakt en toch nog 
“fietstas-proof”. We hebben nog een partijtje 
kunnen krijgen! Zolang de voorraad strekt.

www.imkerijdeoase.nl

Imkerij De Oase

Achter veel van onze producten en producenten zit een bijzonder verhaal, in elk 
magazine lichten we een aantal producenten uit en vertellen kort het verhaal.

Door Marieke van Hal en Joren Jacobs
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100 jaar 
BD landbouw

Wie is Bert van Ruitenbeek?
Een vader van inmiddels 62 met twee nog studerende 
dochters en een vrouw die bij Milieudefensie werkt. 
Maar eigenlijk is zo’n vraag niet te beantwoorden. Laat 
ik zeggen dat ik uit de journalis�ek kom, lang voor 
Unicef heb gewerkt en me al�jd heb ingezet op 
maatschappelijke onderwerpen, variërend van 
borstvoeding en kinderrechten en inmiddels bijna 25 
jaar op biologische en biodynamische landbouw. Ik heb 
daarbij al�jd ingezet op herstel van de rela�e boer-
burger met ac�es als Adopteer een Kip en de Week van 
de Smaak. De laatste jaren ben ik ook nog wat ac�ever 
in de lobby naar de poli�ek met het Groenboerenplan 
waar ik mede ini�ator van ben.

Wat hee� Bert met bd-landbouw?
In mijn �jd als directeur van brancheorganisa�e 
Biologica (nu Bionext) viel het me al�jd al op dat de 
meest inspirerende bedrijven doorgaans biodynamisch 
waren. Deze boeren groeven vaak nog wat dieper dan 
hun bio-collega’s om vanuit een holis�sche kijk op het 
leven te werken aan verbindingen met bodem, dier, 
landschap en de mensen in hun omgeving. Voor veel 
mensen zijn dat ook de bedrijven waarmee ze biologisch 
associëren. Bedrijven met veel diversiteit, met hoorns 
op de koeien, veelal gemengd.

Wat doet de BD-vereniging?
Demeter is een wereldwijd keurmerk. Wij cer�ficeren 
bedrijven die biodynamisch produceren of voedsel 
verwerken en verhandelen in Nederland en Vlaanderen. 
Je kunt het Demeter-keurmerk verwerven als je al 
biologisch gecer�ficeerd bent en wij laten het bedrijf 
dan controleren op een aantal aanvullende normen. 
Verder geven we voorlich�ng en werken we aan de 
bekendheid van het keurmerk.

Waarin verschilt BD-landbouw van biologische 
landbouw?
Onze normen gaan verder wat betre� het sluiten van 
kringlopen van mest en voer. Een koeienboer moet 80% 
eigen voer telen bijvoorbeeld en onze boeren moeten 
heel zuinig omgaan met bemes�ng. Met alleen bd-
boeren hadden we in de landbouw geen 
s�kstofprobleem gehad. Verder verzorgen onze boeren 
de dieren naar hun aard, ofwel ze mogen zoveel 
mogelijk natuurlijk gedrag vertonen. Koeien behouden 
hun hoorns, er lopen hanen tussen de kippen en er is 
al�jd veel ruimte om te bewegen en naar buiten te 
kunnen. Verder is het verplicht om 10% van het bedrijf 
zo in te richten dat het ondersteunend is aan de 
biodiversiteit.

Hoe herken je als klant in de winkel een bd-product?
Aan het Demeter-keurmerk

Welk verschil merk je tussen een biologisch en een 
biodynamisch product?
Naast de landbouwnormen hebben we ook normen 
voor de voedselverwerking. Melk mag niet worden 
gehomogeniseerd bijvoorbeeld, zodat de vetstructuur 
in tact blij�. Onze normen zijn er al�jd op gericht om 
producten zo puur mogelijk te houden. Dat hee� 
invloed op de smaak en kwaliteit van de producten, al is 
dat niet al�jd eenvoudig meetbaar. En over smaak valt 
natuurlijk niet te twisten.

Welke strikte voorwaarden zijn er voor de bd-landbouw 
en hoe worden deze gecontroleerd en nageleefd?
Onze bedrijven worden ona�ankelijk geïnspecteerd. De 
inspecteur controleert op de normen, maakt daarvan 
een rapport met eventuele afwijkingen en dat rapport 
wordt dan beoordeeld. Wij hebben een Demeter 
Licen�e Commissie die bij afwijkingen de 
vervolgstappen bepaalt. Dat kan een waarschuwing 
zijn, een boete of bij herhaalde erns�ge afwijkingen 
decer�ficering.

Welke ontwikkelingen zijn er op het moment en voor 
2024 in de bd-landbouw?
Wij vieren in 2024 ons 100-jarig bestaan als bd-
beweging. Al in 1924 was een groep boeren en 
grootgrondbezi�ers erns�g bezorgd over de introduc�e 
van chemie in de landbouw en de gevolgen hiervan 
voor het bodemleven en de kwaliteit van het voedsel. 
Het is gezien alle milieu-, klimaat- en 
gezondheidsproblemen echt onbegrijpelijk dat onze 
boeren nog nauwelijks ondersteuning krijgen vanuit 
overheden. Over dat gebrek aan overheidssteun hee� 
een groep van onderzoeksjournalisten onlangs een 
schokkend rapport uitgebracht. De meeste poli�ci en 
burgers lijken wel in een soort roes te verkeren en niet 
te beseffen dat onze toekomst erns�g wordt bedreigd 
door instortende ecosystemen.

‘Met alleen bd-boeren hadden we in 
de landbouw geen stikstofprobleem 
gehad.’

‘Met elk Demeter product dat je koopt 
heb je echt impact en werk je aan een 
mooier landschap, meer dierenwelzijn 
en je eigen gezondheid.’

Pinksteren 2024 is het 100 jaar geleden dat 
Rudolf Steiner zijn Landbouwcursus hield, een 
reeks voordrachten over de biologisch-
dynamische landbouw. Het vormde het begin 
van een buitengewoon boeiende zoektocht: de 
ontwikkeling van de biodynamische landbouw. 
Anita en Marieke interviewden Bert van 
Ruitenbeek, directeur van stichting Demeter 
over het 100-jarig bestaan van de 
biodynamische landbouw.

1924 - 2024

Naar welke bd-landbouwproducten is het meeste 
vraag?
Zuivel is de grootste productgroep en zeker nu alle 
dagverse biodynamische zuivel komt van boerderijen 
die de kal�es bij de koe houden is de omzet daarvan 
omhoog gegaan. Daarnaast zijn de verse producten, 
ofwel AGF, aardappels, groenten en fruit erg belangrijk

Is de aandacht voor bd-landbouw toegenomen onder 
de klanten?
We merken wel dat biodynamische boeren rela�ef heel 
vaak in het nieuws zijn, bijvoorbeeld in een programma 
als ‘Binnenstebuiten’. Maar de koppeling met het 
Demeter-keurmerk en dat je deze producten in alle 
biowinkels en veel boerderijwinkels kunt kopen, dat 
blij� nog achter. Terwijl je met elk Demeter product dat 
je koopt echt impact hebt en werkt aan een mooier 
landschap, meer dierenwelzijn en je eigen gezondheid.

Lees verder op de volgende pagina’s
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Volgend jaar is het 100-jarige bestaan van de 
biodynamische landbouw. Hoe gaat dit gevierd worden 
of wordt hier aandacht aan gegeven?
De bd-landbouw hee� antwoorden en dat zullen we 
bijvoorbeeld met crea�eve voorstellingen gaan 
uitdragen. Vooral vanuit onze boerderijen waar soms 
duizenden mensen per jaar komen. Voor iedereen die 
daar voor open staat: op onze agenda houden we bij op 
welke boerderijen en soms ook in welke biowinkels 
ac�viteiten worden georganiseerd. Om het 100-jarig 
bestaan te vieren zijn er verder plannen voor een groot 
biodynamisch fes�val met Pinksteren 2024 op 
Warmonderhof en een wetenschappelijk congres in het 
najaar.

Hoeveel procent van de boodschappen van Bert zijn BD? 
En wat is zijn favoriete bd-product?
Laat ik beginnen met het percentage biologisch: dat ligt 
op bijna 100% en ik denk dat ongeveer de hel� daarvan 
met Demeter-keurmerk is. Ik ben nogal van de 
tradi�onele Nederlandse keuken. Ik hou van stoofperen, 
erwtensoep, boerenkool en natuurlijk wel afgewisseld 
met pastamaal�jden en zo, maar geef mij maar 
knolselderij en pompoenen en dergelijke om lekkere 
soep van te koken. Veel van die producten koop ik bij 
Odin, EkoPlaza of de biologische boerenmarkt in 
Utrecht, en zijn a�oms�g van voor mij bekende bd-
boerderijen.

Als je wilt beginnen met bd-producten, waarmee kan je 
dan het beste beginnen?
Ik ben dol op de Demeter-repen van de 
Chocolatemakers. Maar laat iedereen dat gewoon maar 
zelf ontdekken. Er is gelukkig een groot assor�ment 
Demeter-producten in de biospeciaalzaken te vinden.

Natuurlijk gaan we bij Nieuw Mos ook aandacht 
besteden aan 100 jaar bd-landbouw in 2024. Via 
onze nieuwsbrief, socials en aankondigingen in de 
winkel houden we je op de hoogte. Een overzicht 
van alle ac�viteiten in Nederland vind je op: www.
bdvereniging.nl

                           Marieke van Hal             Anita Groenendijk

Wat is biologisch-dynamische landbouw

Biologisch-dynamische (bd) landbouw is een vorm van landbouw die zich richt op het in stand 
houden en verbeteren van de gezondheid en het welzijn van bodem, plant en dier. Het is 
gebaseerd op de ideeën van arts en filosoof Rudolf Steiner en richt zich op het balanceren van 
de natuurlijke processen van de boerderij.

Verschil met biologisch

Bij de productie van biologisch voedsel wordt zoveel mogelijk rekening gehouden met milieu en 
dierenwelzijn. Biodynamische landbouw voldoet aan de normen voor biologische landbouw. 
Daar bovenop gelden voor biodynamische landbouw extra eisen en geheel eigen 
uitgangspunten.

De basis van de biodynamische landbouw wordt gevormd door de bodem. De structuur en 
vruchtbaarheid van de bodem worden versterkt en opgebouwd door dierlijke mest, compost, 
vruchtwisseling en de toepassing van preparaten. Dit zorgt voor een natuurlijke en gezonde 
bodem en een rijk bodemleven.

Een belangrijk verschil met biologisch zit bijvoorbeeld in het zoveel mogelijk behouden van het 
eigen karakter van dieren en planten en de smaak van producten. Koeien behouden hun horens 
en kippen hun snavels. Er wordt bij voorkeur gebruik gemaakt van vrije rassen. Dit zijn planten- 
en dierenrassen waarmee boeren zelf kunnen kweken of fokken, in tegenstelling tot veel rassen 
die in de gangbare landbouw gebruikt worden waarmee dat niet kan.

Verder maken bd-boeren gebruik verschillende technieken, zoals compost en andere organische 
meststoffen om de bodemvruchtbaarheid te behouden en te verbeteren, het gebruik van 
biologische bestrijdingsmiddelen om ziekten en plagen te bestrijden, en het planten van 
gewassen volgens de fasen van de maan en de planeten. Grassen en bloemen worden ook 
vaak geplant om de biodiversiteit op de boerderij te vergroten en natuurlijke vijanden van 
ongedierte aan te trekken.

Kosmische krachten

In de biologisch-dynamische landbouw gaat men ervan uit dat hemellichamen invloed 
uitoefenen op de groei van de gewassen. Voor en tijdens het verbouwen van de gewassen 
houdt men daarom rekening met veronderstelde kosmische invloeden. De maan zou 
bijvoorbeeld niet alleen de getijstroom beïnvloeden, maar ook de waterhuishouding van 
gewassen. De Duitse Maria Thun onderzocht de invloed van maanstand ten opzichte van de 
dierenriem door jarenlange proeven met onder meer de verbouw van radijs. Zij verzamelde 
haar resultaten in 1963 in een biodynamische zaaikalender met richtlijnen voor de goede 
momenten om de diverse gewassen te zaaien of poten. In de astrologische leer van Thun wijst 
de stand van de sterren de ideale zaaimomenten aan.

Hoe herken je bd-producten in de winkel?

Biodynamische voedingsproducten zijn in de winkel te herkennen aan het Demeter-keurmerk. 
Kijk op de website van Stichting Demeter om te zien aan welke voorwaarden producenten 
moeten voldoen om het Demeter-keurmerk te mogen voeren.

Bronnen:
- echtbio.nl
- odin.nl
- wikiwand.com
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Peter Harley Buchan
De Schotse visser Peter Harley Buchan was 
gefascineerd door de visserstruien van de Schotse 
eilanden met hun mooie patronen en 
kleurcombinaties. In zijn jonge jaren leerde hij vissen 
op de zeilboot van zijn grootvader, later in 1925 
behaalde hij zijn diploma in Wol en Kamgaren Design 
in Londen. Daarna kocht hij in 1929 een haringwerf in 
Peterhead, in het noordoosten van Schotland, om 
een weefgoederenbedrijf te beginnen voor de 
visserij. Hij startte met het maken van traditionele 
visserssokken en geweven dekens in het noordoosten 
van Schotland. Vanaf de jaren ‘30 ontwikkelde zijn 
bedrijf steeds meer knitwear voor de visserij, zodat 
de vissers goed warm bleven tijdens hun werk op zee. 
Terwijl de tijd verstreek deden de eerste machines 
hun intrede en ontwikkelde het bedrijf een eigen, 
unieke manier van machinaal breien. Peter en zijn 
team legden connecties over de hele wereld en 
werkten veel samen met andere merken. Omdat de 
vraag eveneens bleef groeien naar hun eigen collectie 
producten, lanceerde Susannah, de kleindochter van 
Peter Harley Buchan, in 2000 het merk ‘Harley of 
Scotland’ met een eigen collectie.  

Lokaal vakmanschap
Hoewel veel merken een knitwear-collectie hebben, 
staat Harley of Scotland bekend om zijn unieke 

manier van breien. Alle truien en vesten worden rond 
gebreid, waardoor het kledingstuk naadloos en 
compleet uit de inmiddels 150 jaar oude Schotse 
spinnerij komt. Het zorgt er ook voor dat er minder 
garenafval ontstaat. Deze complexe breitechniek is 
de specialiteit van Harley of Scotland samen met de 
jarenlange Fair Isle patronen waaraan je de truien 
herkent. De spinnerij staat bekend om haar garens 
van uitzonderlijke kwaliteit. 

De collectie voor ons warenhuis is 100% 
mulesing-free.
De superfijne lamswol van Harley of Schotland is van 
een goede kwaliteit micron lamswol met een heel 
zacht gevoel en mooie afwerking. De wol is 
voornamelijk afkomstig van de Shetlandse schapen 
rondom Aberdeenshire en wordt daar ook 
gesponnen. De lamswol wordt gesponnen in Kinross 
en de kasjmier-blends komen uit Italië. Alle 
geselecteerde garen worden zorgvuldig getest en 
beoordeeld om te voldoen aan de strenge 
kwaliteitseisen en duurzaamheidsnormen. Bij de 
Supersoft wol bieden zij een extra optie aan met 
betrekking tot de afwerking. Wil je graag een lossere, 
ruige borstelafwerking, dan zetten zij de kaardenbol 
techniek in. De kaardenbol wordt ingezet om de 
wolvezels wat op te tillen en uit te trekken, waardoor 

er een geborsteld, ruig resultaat ontstaat. De 
kaardenbollen zijn afkomstig uit Europa en puur 
natuur. ‘Er is geen enkele, door de mens gemaakte 
borstel, die dit unieke ‘poetseffect’ kan creëren’, aldus 
de Harley.

Responsible Wool Standard 
Hoewel Harley of Scotland strenge standaarden heeft 
met betrekking tot de wol, zijn de truien en vesten 
die wij kiezen voor ons warenhuis 100% mulesing-
free. Met mulesing wordt een methode bedoeld om 
schapen te beschermen tegen een infectie onder de 
huid waarbij er, vooral aan de achterkant, huid wordt 
weggehaald om te voorkomen dat een schaap ziek 
wordt, lijdt en uiteindelijk sterft. De standpunten 
hierover lopen ver uiteen. Voor de een is mulesing 
een levensreddende ingreep, voor de ander is het 
dierenmishandeling. In ons warenhuis hebben wij 
gekozen voor mulesing-free met het RWS-keurmerk, 
de Responsible Wool Standard. De RWS richt zich op 
het verbeteren van het welzijn van de schapen én het 
land waar zij op grazen door bijvoorbeeld de 
bodemgezondheid te beschermen en in te zetten op 
meer biodiversiteit. Daarnaast wordt er gelet op de 
werkomstandigheden van de werknemers en de 
traceerbaarheid van de wol vanaf de boerderij tot het 
eindproduct. Kortom, elke plek in het hele proces met 
alle betrokkenen wordt in kaart gebracht en er wordt 
gecontroleerd of het voldoet aan de ethische 
standaarden.

Derde generatie familiebedrijf
Harley of Scotland is gedurende de eeuw trouw 
gebleven aan zijn kernwaarden. Zij beschrijven zelf 
hoe zij vanaf de jaren ’90 moeilijke keuzes hebben 
moeten maken toen de fast fashion zich ontzettend 

snel ontwikkelde. De groeiende ‘consumentenhonger’ 
naar mode zorgde voor een explosief gebruik van 
synthetische vezels als polyester en nylon, stoffen die 
nagenoeg niet afbreekbaar zijn. Toegewijd aan het 
voortdurende gebruik van natuurlijke materialen 
besloten zij zich strategisch te richten op de 
ontwikkelingen van de private label-sector. Dit 
betekent dat zij kledingstukken maakten voor andere 
merken naast hun eigen kerncollecties. Dit doen zij 
nog steeds al ligt de focus vooral op de collectie voor 
Harley of Scotland zelf.

Traditie, kwaliteit, vakmanschap samen met 
productie-innovatie, en een duurzame koers. Aan 
alles is te zien hoe Harley of Scotland zo dicht 
mogelijk bij de kern blijft, bij zichzelf en de Schotse 
natuur die Peter Harley Buchan zo inspireerde. Het 
familiebedrijf, met inmiddels de derde generatie aan 
het roer, weet zich vast te houden aan de beginselen 
en daar mogen wij bewondering voor hebben. Zoveel 
keuzes, passie, vastberadenheid en liefde voor de 
Schotse Fair Isle patronen van de vissers zit er achter 
die éne wollen trui van dit krachtige merk die jij met 
plezier draagt tijdens onze Nederlandse winters. 

Gerianne Bokkers

Harley of Scotland blijft zo 
dicht mogelijk bij de kern, 
zichzelf en de Schotse natuur.

Elk jaar krijgen wij post uit Aberdeenshire, Schotland in ons warenhuis. Wij kunnen ons geluk niet op 
wanneer de bezorger de dozen bij de kassa zet. Wij zien onszelf al wandelen in de Schotse hooglanden, 
kijkend naar de ruige kust en voelen hoe de gure, koude wind langs ons gezicht waait, wanneer wij vol 
nieuwsgierigheid de doos openmaken. Dan tonen zich prachtige Schotse gebreide truien en vesten voor 
dames en heren van het eeuwenoude merk Harley of Scotland. Tijd voor een verhaal achter dit bijzondere 
familiebedrijf. 
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Hoewel in februari soms de eerste sneeuwklokjes alweer de kop opsteken als teken van de aankomende lente, zijn 
december, januari en februari nog fijne maanden om wat meer rust te nemen en te reflecteren. Om ’s avonds de 
kaarsen aan te steken, je favoriete plekje op de bank met een kop thee erbij of tijd om een lekker bad te nemen, te 
luisteren naar muziek of een frisse wandeling in de sneeuw te maken. Zelf noem ik dat altijd ‘zwerf-tijd’; ik hoef niks, 
rommel wat in huis, loop een rondje stadsplantsoen of ga naar Park Randenbroek, mediteer en schrijf in mijn journal. 
Er ontstaat dan bij mij ruimte voor inzichten die me invallen. En vaak vind ik het dan fijn om een kaart te trekken die 
me helpt bij deze inzichten.

Kaartensets
Er zijn natuurlijk allerlei soorten kaartensets. In het warenhuis heb ik gekozen voor drie 
verschillende sets. Deze zijn alle drie afkomstig van ‘merken’ die passen bij Nieuw Mos 
en waar we ook andere producten van verkopen. Het zijn geen kaarten die je zeggen wat 
je moet doen, maar kaarten die je vragen stellen of een onderwerp aandragen.

Drie hele verschillende sets die je iets kunnen brengen in de donkere maanden van het jaar. 
Voor als je wat wilt zwerven in jezelf, om daarna met nieuwe inzichten straks het voorjaar 
in te gaan.

Zo richting het einde van het jaar en aan het begin van een nieuw kalenderjaar is het een 
natuurlijke tijd om ruimte te maken voor reflectie. We kijken terug op wat is geweest en maken 
onze voornemens voor het nieuwe dat komen gaat. De dagen zijn kort, de nachten lang, het 
donker nodigt ons uit om meer bij onszelf te blijven en met onze aandacht naar binnen te gaan.

Tijd voor reflectie

Inzichtkaarten van A Beautiful Story 
Je kent A Beautiful Story misschien van de duurzame en faire sierraden 
die ze maken, maar ze hebben ook een mooie kaartenset ontwikkeld. In 
deze set zitten 52 inzichtkaarten die je helpen je onderbewuste wijsheid 
naar boven te halen. Ze geven je inspiratie. De kaarten bieden je de 
mogelijkheid om jezelf te spiegelen. Op elke kaart staat een thema, een 
afbeelding en een klein stukje tekst over dat thema. Hoe gebruik je deze 
kaarten? Je gebruikt deze kaarten in alle rust. Word stil en neem je tijd. 
Denk dan aan je vraag of thema en trek een kaart. Laat de tekst en de 
tekening zonder oordeel op je inwerken en kijk wat er in je opkomt. Je 
kunt het daarna voor jezelf opschrijven als je dat fijn vindt of misschien 
wil je het met iemand delen. 

www.abeautifulstory.eu

(Zelf-) reflectiekaarten van StilleWateren
Voor Jolanda Sieders van StilleWateren is (zelf-) reflectie een centraal 
thema in al haar werk en dat gaat eigenlijk altijd door middel van 
vragen of door middel van een creatieve werkvorm. Zij heeft 
verschillende producten ontwikkeld die je helpen bij deze zelfreflectie 
en één daarvan is haar set (zelf-) reflectiekaarten. Een prachtige set 
kaarten die je meer inzicht kunnen geven in een onderwerp of 
kwestie. De set bestaat uit 49 kaarten met ieder een thema met 
daaronder vragen. Deze vragen nodigen je uit om bij jezelf te rade te 
gaan. In het bijgevoegde boekje wordt het thema nog eens kort 
toegelicht. Ontdek jouw EigenWijsheid!

www.stillewateren.com

Inspiratiekaartenset ‘message from the woods’ van Illustrator under a 
blankie
Esther Bennink, de illustrator achter dit merk, komt graag zelf in het bos en ze 
houdt van ‘cosiness’. Deze combi zien we terug in haar ansichtkaarten, puzzels, 
boeken en nog vele andere producten. Ze houdt ook van momenten voor 
zichzelf, liefst onder een dekentje op de bank of aan haar tekentafel. ‘Niets 
fijner dan een moment voor jezelf. Ik vind het heerlijk om op mijn gemak te 
mijmeren, een beetje lezen én een kaartje te trekken uit een inspirerend card 
deck!’  De dieren uit het bos hebben je iets te vertellen, iets waarmee jij 
verder komt in je leven. De dierenkaarten kunnen je helpen bij je persoonlijke 
ontwikkeling, of gewoon een boodschap meegeven voor de dag die voor je 
ligt. Precies op het juiste moment die ene inspirerende boodschap krijgen, dat 
is waar ‘messages from the woods‘ voor staat. De kaartenset bestaat uit 50 
kaarten, een prachtig boekje met alle boodschappen gedrukt op eco-papier én 
een mooie bewaardoos.

www.estherbennink.nl

Anita Groenendijk



22 23

WE KIEZEN IN HET DUURZAME WARENHUIS VOOR PRODUCTEN DIE MET
ZORG EN AANDACHT VOOR MENS EN MILIEU ZIJN GEMAAKT. VAN WELKE

BEDRIJVEN KOMEN ONZE WAREN? EN WAAR ZIJN ZE VAN GEMAAKT? IN ELK
MAGAZINE LICHTEN WE ER EEN AANTAL KORT TOE.

Verwarmend, ademend en heerlijk 
zacht. Met de kleurrijke alpacawollen 
pols-, been- en nierwarmers van dit 
Duitse familiebedrijf worden de koude 
dagen een feestje. Al bijna twin�g jaar 
maakt Decolores deze wollen 
accessoires in Peru waar ze zoveel 
mogelijk lokaal werken. Het bedrijf is 
transparant en hee� hoge duurzame, 
ethische standaarden. Ze zijn Fairtrade 
gecer�ficeerd en zorgen daarnaast 
voor minimale impact op het milieu. 
De wol is niet behandeld met 
chemicaliën en werkt 
thermoregulerend zodat je het 
jaarrond kunt dragen. 

www.de-colores.de

Vernoemd naar zijn beide zonen 
Alfredo en Álvaro star�e Javier in 2009 
het merk Ecoalf. Hij ze�e met zijn 
duurzame modemerk in op recycling 
met als doel: gerecyclede producten 
kwalita�ef net zo sterk maken als niet-
gerecyclede producten. Naast kleding 
en schoenen zijn wij dit najaar gestart 
met de winterjassen van Ecoalf. Ze zijn 
gemaakt van gerecyclede PET-flessen 
en in verschillende kleuren en 
modellen beschikbaar. Wist je dat je 
met deze winterjassen water en CO2 
bespaart? Mooier kan bijna niet. Een 
jas die jou warmte gee�, terwijl jij juist 
de aarde iets bespaart. 

www.ecoalf.com 

Geliefd bij veel klanten zijn de 
bekende Glerups sloffen. En dit jaar 
bestaan ze maar liefst 30 jaar! Dat 
viert het merk met de komst van de 
drie nieuwe kleuren: zand, Noordzee 
en wit. Ook zijn ze gestart met een 
recycle-project waarbij het 
restmateriaal terug wordt opgenomen 
om er nieuwe sloffen van te maken of 
nieuwe producten in samenwerking 
met partners te ontwerpen, zoals 
onderze�ers. De Deense sloffen 
worden gemaakt met onder andere 
Gotland-wol uit Denemarken, ze zijn 
erg sterk en bovenal lekker warm. 

www.glerups.com

Kruip in de heerlijke cosy wereld van 
illustrator Esther Bennink o�ewel 
“Illustrator under a blankie”. Zij maakt 
sinds drie jaar prach�ge kaarten, 
boeken, toverlampen, 
adventkalenders en nog veel meer. 
Esther hee� PTSS (post-trauma�sche 
stress-stoornis) en dat beperkt haar in 
haar energie; cosiness helpt haar in 
haar leven en is de basis van haar 
prach�ge werk. De kaarten worden 
off-set gedrukt op (meestal) Tintere�o 
gesso papier (EU-herkomst), FSC 
gecer�ficeerd. Al haar producten 
komen uit Nederland.

www.estherbennink.nl

Bram van Leenhoven is gepassioneerd 
houtbewerker en maakt in zijn eigen 
werkplaats van het hout van lokale 
bomen de mooiste producten. Wij 
verkopen snij- en borrelplanken in 
verschillende maten en vormen. 
Omdat Bram zoveel mogelijk resthout 
gebruikt, zijn niet alle planken even 
breed of recht. 
Het hout dat Bram gebruikt, komt van 
bomen die omgezaagd zijn door 
Staatsbosbeheer of uit tuinen van 
par�culieren. Er worden dus geen 
bomen opgekweekt voor deze 
prach�ge, natuurlijke producten. 

Een breed assor�ment ar�kelen voor 
de natuurlijke keuken. Ah! Table! is 
een Frans merk, gespecialiseerd in het 
ontwerpen van ecologische producten 
voor de keuken. Van groenteborstels 
en herbruikbare theefilters tot 
voorraadpo�en en eierdozen; alle 
producten bestaan uit hernieuwbare 
grondstoffen. De meeste grondstoffen 
en leveranciers komen uit Frankrijk/ 
EU. Daarnaast hechten zij grote 
waarde aan bestaande kennis en 
vaardigheden zij inze�en om nu�ge 
producten die we al lang kennen, 
nieuw leven in te blazen. 

www.ah-table.com 



Ingrediënten hoisinsaus
4 el tamari - 2 el zwartebonenpasta of geroosterde-cashewpasta - 1 el rijstsiroop - 2 tl bruine rijstazijn - 
1/4 teentje knoflook - 1 tl sesamolie - 1/4 rode peper

Ingrediënten Pho
3 el geurloze kokosolie - 2 kipfilets - 2 uien - 50 g gemberwortel - 1 ½ l kippenbouillon - 5 steranijs - 
10 kruidnagels - 1 kaneelstokje - 250 g shiitake - 1 paksoi - 100-200 g kelp- of boekweitnoodles - 250 g tauge
½ rode peper, in ringetjes - 1 el vissaus - 1 bos koriander, gehakt - 2-6 limoenpartjes

Bereiding 
HOISINSAUS
Doe alle ingrediënten in het kleine bakje dat bij je staafmixer hoort en maal ze tot een gladde pasta. Je kunt 
hier ook je blender voor gebruiken.

PHO
Verhit 2 el kokosolie in een koekenpan en bak de kipfilets in ongeveer 10 minuten op middelhoog vuur gaar. 
Dek ze hierna af met aluminiumfolie en laat de kipfilets rusten.

Pel de uien en snijd deze in de lengte doormidden. Snijd er vervolgens in de lengte reepjes van. Schil de 
gemberwortel en snijd deze in dunne plakjes. Verhit de rest van de kokosolie in een grote soeppan en bak de 
ui en gemberwortel enkele minuten onder af en toe roeren. Doe dan kippenbouillon, steranijs, kruidnagel en 
kaneel in de pan en breng dit aan de kook.
Zet het vuur laag. Maak nu de hoisinsaus klaar om straks bij de soep te serveren.

Snijd de shiitake in plakjes, de paksoi in repen en voeg beide na 20 minuten aan de bouillon toe. Laat de 
soep nu nog 5 minuten koken en voeg dan de kelpnoodles, taugé, rode peperringetjes en vissaus toe. Zet het 
vuur laag en roer de noodles af en toe los. De soep is klaar als de noodles beetgaar zijn, dit is na ongeveer 6 
minuten, maar verschilt per merk. Snijd terwijl de noodles koken de kipfilets in dunne plakjes en voeg deze ook 
toe aan de bouillon. Serveer de soep met de gehakte koriander, limoenpartjes en hoisinsaus. 

“Salade in de winter?” hoor ik je verrast denken, “dat is toch veel te koud?!” Absoluut waar, daarom 
introduceren we nu met de koudere en donkerdere dagen in aantocht, ook drie warme maaltijden en 
drie soepen bij SLA. Op de volgende pagina’s nemen we de tijd om nog eens drie andere lekkere 
recepten van SLA in het winterzonnetje te zetten en nemen je mee in de bereiding hiervan. Warm 
eten reikt in onze keuken, maar ook in die van de thuischef, namelijk verder dan slechts een maaltijd; 
het is een uitnodiging om te verbinden, te genieten en te koesteren.

Pho is een van de lekkerste maaltijdsoepen die ik ken. Vullend, verwarmend, kruidig maar toch licht 
verteerbaar. Je kunt zelf kippenbouillon trekken, maar ik gebruik meestal biologische kippenbouillon, 
die je alleen hoeft aan te lengen met water. Je kunt in principe alle groenten toevoegen waar je zin 
in hebt, bijvoorbeeld extra broccoli of pompoen. Hoisinsaus maakt deze soep helemaal af.

En een lekker toetje mag natuurlijk niet ontbreken wanneer we met vrienden en familie aan tafel 
gaan. Dit recept voor chocoladetaart is ook geschikt voor mensen die geen gluten eten, want het 
wordt helemaal zonder meel gemaakt. Dat wordt smullen! 

Veel plezier bij het maken van de recepten - en geniet van de heerlijke smaken. 

Fijne feestdagen!

Geesje Remijnse

VIETNAMESE PHO MET KIPFILET & KELPNOODLES

VOOR 2 PERSONEN
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Feestelijke 
recepten

Wijntip

Wijn-spijscombina�es zijn leuk, maar één hele goede fles wijn op tafel, ongeacht wat de pot 
scho�, is ook erg leuk! Dat heb ik dus gedaan dit jaar. Marnix (Daxivin), mijn gewaardeerde 
natuurwijn-importeur, kwam met iets heel bijzonders aanze�en: een waarach�g “Château”, 
niet uit de Bordeaux-regio, maar uit de Ventoux. Dat wilde ik wel proeven. En toen was ik om: 
ik besloot hem ruim in te kopen voor de feestdagen. Mijn wijn�p dus: de rode Château Landra 
2016. Zorgvuldig met de hand geplukte druiven, spontane vergis�ng en ongefilterd; een echte 
natuurwijn dus, met bovendien een minimum aan sulfiet. Dat hij al 7 jaar oud is, gee� hem de 
complexe gelaagdheid van een echte Franse klassieker.

Iets meer informa�e nog: Cécile et Frédéric Renoux ontdekten in 2007 toevallig
het Château Landra. Op het château was ooit een beroemd wijnhuis, maar 
het was verlaten en in verval geraakt. Ze kochten het, en besloten er wijn te 
gaan maken zoals dat al meer dan 100 jaar op het landgoed gedaan was: in 
harmonie met de natuur en met minimale interven�e in de wijnkelder. Ze 
maken heerlijke natuurwijnen en knappen ondertussen langzaam maar zeker 
het oude château op, zodat het gebouw en de goede reputa�e als wijnhuis in
ere hersteld worden.

Proost,
Joren Jacobs Tijdelijk aangeboden voor 17,50 per stuk 

(normaal 19,00)
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Ingrediënten bodem
75 g ongebrande hazelnoten
115 g Medjouldadels, ontpit en kleingesneden
50 g kokosrasp
1 mespuntje Himalayazout

Ingrediënten vulling
125 g ongebrande cashewnoten
60 g Medjouldadels, ontpit en kleingesneden
6 el rauw cacaopoeder
2. el agavesiroop
90 ml biologische sojayoghurt
115 ml amandelmelk
½ vanillestokje, merg eruitgeschraapt
125 ml kokosolie, gesmolten
4 el chiazaad

CHOCOLADETAART MET KOKOS & 
CHIAZAAD

BEREIDING

Laat de cashewnoten voor de vulling minimaal 6 
uur weken in ruim water, maar het liefst een hele 
nacht.

Maak dan de bodem van de chocoladetaart door 
de hazelnoten, de kleingesneden Medjouldadels, 
de kokosrasp en het Himalayazout in de 
keukenmachine fijn te malen tot je de structuur hebt

van kruimeldeeg. Je kunt hiervoor het beste de 
pulseerfunctie gebruiken, omdat je dan goed 
controle houdt.

Doe een stuk bakpapier op de bodem van de 
springvorm en zet de ring er weer op. Knip nu met 
een schaar de zijkanten van het papier weg. 
Verdeel de ingrediënten voor de bodem gelijkmatig

over de springvorm en druk het overal stevig aan. 
Zet de springvorm even in de ijskast terwijl je de 
vulling maakt.

Spoel de geweekte cashewnoten af met koud water 
en laat ze uitlekken. Doe ze vervolgens met de 
kleingesneden Medjouldadels, het rauwe 
cacaopoeder, de agavesiroop, biologische

sojayoghurt, amandelmelk en het vanillemerg in je 
keukenmachine. Laat deze 2 à 3 minuten draaien, 
zodat er een smeuïge room ontstaat.

Schenk de kokosolie bij de ‘room’ terwijl de 
keukenmachine draait. Roer als laatste het 
chiazaad erdoorheen en schenk de ‘room’ in de 
springvorm op de bodem. Laat de taart een nacht 
afgedekt in de ijskast opstijven voor je hem 
aansnijdt.

(Foto’s: Wij zijn Kees)

VOOR 1 KLEINE SPRINGVORM VAN 20 CM

Hij zit bomvol goede vetten, deze salade met gerookte makreel. Binnen 20 minuten staat hij op tafel, 
dus een erg eenvoudige, verfrissende toevoeging aan je veelal vullende menu’s tijdens de feestdagen.

BEREIDING

Kook de belugalinzen beetgaar (blz. 41) en laat ze 
goed afkoelen. Maak ondertussen vast de dressing 
voor je salade. Doe de afgekoelde belugalinzen 
samen met de koudgeperste olijfolie, citroenrasp, 
het venkelzaad, versgemalen peper en 
Himalayazout in een mengkom.

Schaaf de rode kool met je mandoline in dunne 
plakken, dit kan uiteraard ook met je koksmes op 
een snijplank. Doe de rode kool vervolgens in een 
zeef boven de spoelbak en giet er een

liter kokend water overheen. Snijd nu het kontje van 
de venkelknol af en verwijder eventueel de 
buitenste bladeren. Schaaf of snijd ook hier mooie 
dunne ringen van. Doe de venkel en de

rode kool samen in een mengkom en meng er het 
citroensap, wat Himalayazout en versgemalen 
peper door.

Verdeel de veldsla over 2 borden en sprenkel er 
vast wat dressing overheen. Schep nu de 
belugalinzen, komkommerspaghetti (blz. 46), rode 
kool en venkel over de salade. Je kunt er nog wat 
dressing overheen schenken.

Maak de makreel schoon door huid en graten te 
verwijderen en snijd of pluk hem in kleine stukjes. 
Je kunt ook lange filets op de salade leggen. Maak 
je salade af met wat dressing, gehakte bieslook en 
versgemalen peper.

SALADE VAN VELDSLA MET MAKREEL, LINZEN & RODE KOOL
VOOR 2 GROTE ETERS | DRESSING: KAPPERTJES, DRAGON, CITROEN & OLIJFOLIE 

Ingrediënten

100 g belugalinzen (of 240 g uit een pot, 
uitgelekt)
1 tl koudgeperste biologische olijfolie
rasp van 1/4 onbespoten citroen
1 tl venkelzaadjes
mespuntje versgemalen peper
mespuntje Himalayazout
300 g rode kool
1 venkelknol
1 tl citroensap
100-150 g gewassen veldsla
komkommerspaghetti van 1/2 komkommer
1 gerookte makreel
1 bosje bieslook, gehakt
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Boekenbezieling
Boeken om erbij te 
pakken in de donkere 
dagen van het jaar. 
Boeken vol troost, 
verbinding en 
vriendschap.

Veel leesplezier! 

De reis van de 
wijze kat
James Norbury

Een boek over een wijze kat, 
een nieuwsgierige kitten en de 
wijsheden die ze tijdens hun 
reis samen ontdekken...In dit 
boek put James Norbury uit 
klassieke zen-verhalen en laat 
ons de diepere betekenis van 
vriendschap, acceptatie en 
vrede ervaren.

Uitgeverij Fontaine

Samen
Luke Adam Hawker

'Samen', van Luke Adam Hawker 
en vertaald door Susan Smit, is een 
prachtig poëtisch beeldverhaal. Dit 
boek gaat over een grote storm, die 
over de wereld woedt. Iedereen 
trekt zich terug in zijn huis om te 
schuilen. En dan is het opeens erg 
stil... En in die stilte merk je waar 
het in het leven echt om gaat: 
verbinding en saamhorigheid.

Uitgeverij Altamira

Voor elkaar
Toon Tellegen

Toon Tellegen verzamelde in Voor 
elkaar zijn mooiste dierenverhalen 
voor wie even weer wat hoop kan 
gebruiken of een ander goed wil 
doen. De dieren zijn bijna allemaal 
vrienden van elkaar en komen 
elkaar vaak tegen. Ze proberen 
elkaar te troosten als een van hen 
verdrietig is en elkaar te helpen als 
er iets misgaat of mis is. De dieren 
zijn er altijd voor elkaar.

Uitgeverij Querido


